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e r d i k o  k a i e r a
kultura eta aisia

Musikarekin estu lotuta egon da umetatik, baina ez zioten erakutsi musika lanbide bihurtu
zitekeenik. Hala, autodidakta sutsua izanda, Euskal Herriko diskogintzaren aita pontekotzat

har dezakegu, gure soinu banda osatzen duten taldeetako asko deskubritu eta 2011 arte
musikaren tendentzia guztietara egokitzen jakin duelako.

Noiz txunditu zintuen musikak lehe-
nengoz?
1961ean. 10 urte nituela Burlatako
Eslava zineman Iruñeko Los Per-
mans taldea ikusi nuen, gitarra elek-
trikoekin! Niretzat rockaren hasiera
zen, ordura artekoarekin apurtzen
zuena.

Zeren bila jo zenuen Madrilera?
Jose Mari anaia Radio Madriden
zegoen, Joaquin Luquirekin. Irratiak
eta musikak asko erakartzen nindu-
ten eta Irudia eta Soinua ikastera jo
nuen. Anaiak irratian sartu ninduen
eta nire eskola izan zen. Gonzalo
Garcia Pelayo, Julio Ruiz, Montxo
Alpuente, Juan de Pablos, Juan Clau-
dio Cifuentes… ezagutu nituen.
Iruñeko 20 urteko gazte batentzat
ikaragarria zen! Garcia Pelayok,
Andaluziako rockaren aitapontekoak,
erakutsi zidan teknika garrantzitsua
bazen ere, sentimenduak garrantzia
zuela eta sentimendua azaleratu
behar zela. Mundua ikusteko modua
aldatu zidan: garrantzitsuena ez da
ondo jotzea.

Madrilgo urteak politikoki oso biziak
izan ziren…
Bai, 1971-1974 artean hiria Franco-
ren kontra zegoen eta gazteok akra-
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tak edo hippyak ginen, baina aurretik Iruñean
1968ko maiatza bizitakoa nintzen, grisen
aurretik korrika eta panfletoak banatzen. 

Ikasketak bukatu eta Euskal Herrira buelta.
Madril txarrera aldatuz zihoan eta susmoa
nuen hemen gauza aberatsak biziko nituela.
Iruñeko Cope katera aldatu eta 1977ko irai-
lean Nafarroara itzuli nintzen.

Eta irratiaz gain, idazten hasi
zinen…
Bai. La Tubería irratsaioa egin
nuen, 1978an Más o menos rock
bihurtu zena. Egin-en idazten
hasi nintzen: disko kritikak,
elkarrizketak…. 1978an Sex Pistols-i buruzko
artikulu bat idatzi nuen, baina Eginek ez zuen
argitaratu. Ezkerretik punka oso gaizki ikusten
zuten. Egin utzi eta Muskaria-n idazten hasi
nintzen.

Eta Iruñeko musika eszena ezagutarazten hasi
zineten.
Kantautoreak eta musika politikoa ziren
nagusi, baina nahiago genuen talde berriak
aditzera ematea eta irratitik kontzertuak anto-
latzen hasi nintzen: El Drogas-en lehenengo
taldea izan zen Kafar Naun, Josetxo Bitxoren
Tension, Tubos de Plata, Tocamas…

Zuk ere taldea sortu zenuen, ezta?
Madrilen jazz musikariekin kafe-antzerkia
egiten aritua nintzen, baina ez zuen funtzio-
natu. Baina Iruñean, punkaren eta new wave-
ren eztandarekin jotzen jakin gabe musika
egin zitekeenez, Ful eta Mol sortu genuen:
1980ra arte iraun zuen.

Gero, Soñuan lanean hasi, eta
folk ildoa alboratu zenuten.
Jota eta bestelako estilo ugari
grabatu ostean, Nafarrock azpi-
zigilua sortzea proposatu nuen.
La Pollaren singlearekin hasi, eta
atzetik etorri ziren Barricada,
Hertzainak, Kortatu, Cicatriz,
Jotakie… Barricadarenak izuga-
rrizko arrakasta izan zuen eta
Nafarrockek Soñua jan zuen. Ez genuen
Madrilen grabatzen. Hango grabazio estudioe-
tan ez zituzten hemengo taldeak ondo zain-
tzen; eta, gainera, Madrilgo mobidan ez zego-
en rock indartsurik.

Zein izan zen Oihukaren arrakastaren gakoa?
Konpetentzia falta? Musika taldeen karisma?
Soñuaren ekonomia ondo kudeatzen jakin ez
eta lan egiteko iritzi kontrajarriak sortu ziren.
Azkenean Soñua Elkarri saldu, eta nik Oihu-

ka sortu nuen Elkarrentzat. Elkarren askata-
sun osoa nuen, arriskatzeko aukera. 80ko
hamarkadako taldeek karisma handia zuten,
Espainian ez zegoen halako talde interesga-
rririk, Madrilgo mobida penagarria zen…
Gainera, gure diskoak urbanoak izan arren,
landa ingurunean ere ongietorriak ziren.

Zer onura eta zer traba ekarri
ditu Euskal Rock Erradikalak? 
Onura handia: azpiegitura,
musika eta instrumentuei
buruzko ezagutza, kontzertu
aretoak, grabazio estudioak; eta
gure herria ezagutzera eman
duen musika estiloa. Bestalde,

estereotipo bat ezarri da: musika estilo bat
pentsaera mota batekin lotua.

Zer esango zenieke gaur egun iraganeko pare-
ko talderik sortzen ez dela diotenei?
Ohikoa da. 25 urte arte kultura eta musika
berria xurgatzen aritzen gara; eta hortik aurre-
ra ez gara hain adi egoten. Hala ere, egia da
2000ko hamarkadan taldeak kalkatzeko eta
irudiari gehiegizko garrantzia emateko joera
handiegia izan zela; irudia berez sortu behar
da. Karisma eta maila handiko taldeak sortzen
dira, baina jendea ez da ikustera joaten. Hiru-
garren diskoa atera arte ez dute arreta jartzen
eta gero harritzen dira: horra hor, Ken Zazpi,
Kerobia, Zea Mays...

Hortaz, baikorra zara? Sortuko diren taldeek
harrera hobea izango dute?
Bai. Krisiak ondorio garrantzitsuak ekarriko
ditu. Krisi hau oso gogorra da eta gazteen
musika mugimendu ikaragarria ekarriko du.

Ez dakit rap, reggaeton edo zer
izango den, baina ziur oso erre-
bindikatiboa izango dela. Mugi-
mendu indartsuak oharkabean
etortzen dira, inork espero ez
dituenean. 

Baina kontzertu batean arrakas-
ta lortzeko betiko talde handiek
baino ez dute balio.
Txosna, jai batzorde eta bestela-

koek beti ezagunak diren taldeak kontratatzen
dituzte eta ez diegu aukerarik uzten berriei
ezagutzera emateko. Belaunaldi berri eta zaha-
rrak aurrez aurre jartzen baditugu, ni printzi-
pioengatik beti gazteen alde egongo naiz. 

Zeintzuk dira diskogintzan izandako poztasun
handienak? 
Asko. Tijuana, Potato, Hemendik At!, Skala-
riak, Urtz, Marea, Huajolotes, Ken Zazpi,
Koma, Berri Txarrak... Potatoren Rula abes-

“Belaunaldi berriak eta zaharrak
aurrez aurre jartzen baditugu, ni

printzipioengatik beti gazteen alde
egongo naiz”

“Garrantzitsuena ez da ondo
jotzea: sentimenduak garrantzia

duela eta sentimendu hori
azaleratu behar dela erakutsi

zidaten Madrilen. Horrek mundua
ikusteko modua aldatu zidan”
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tia Peruko irratietan lehenengo postuan egon
zen! Bestalde, pena dut S.A.-ren maketa ez
nuelako entzun; eta Extremoduro La Polla-
ren antzekoa iruditu zitzaidalako. 

Gor diskoetxeak oso begi ona izan du taldeak
deskubritzeko; baina, zailtasun handiagoa izan
du taldeei eusten…
Gor Goñi anaiok sortu genuen
1991n. Gurekin beste hainbat
diskoetxe jaio ziren, baina talde
interesgarri asko zeuden eta
azkarrak izan ginen: Urtz, Exki-
xu, Parabellum… deskubritu
genituen eta gastuak murrizte-
ko diskoen banaketa egiten hasi
ginen. Bestalde, ez dut sinesten
taldeak eta diskoetxeak betiko
ezkonduta egotea; hori multinazionaletatik
dator. Gainera, askotan lehenengo diskoak
onenak izaten dira.

Aspaldi euskarazko pop taldeak sortu beharra
errebindikatzen zenuen. Ken Zazpik bete du
hutsune hori?

Bai, baita Kerobiak ere. Gure musikaren
normalizaziorako irratietan hemengo punk
eta rock kañeroaz gain, beste zerbait ere
erakutsi behar zen. Ezin genuen jarraitu
kanpoan Itoiz poparen adibide gisa aipa-
tzen.

Hemendik At!-ekin egindako apustua ere pole-
mikoa izan zen…
Bai. Taldeak oihartzun izugarria izan zuen.
Euskaraz ez zegoen halakorik, eta intelligen-
tsia-k begi txarrez hartu zuen. Antzinako
garaietan bezala, kantautoreek bateria instru-
mentu yankee bat zela ziotenean. Gazteek
oso ondo hartu zuten, eta nik gazteekiko
errespetu handia dut, ni ere erabat teenager-a
nintzelako. Halako erronkak maite ditut:
Huajolotes, Lendakaris…

Sasoi batean Gaztea irratia eta, orokorrean,
irrati-formula defendatu zenituen…
Azkeneko aldaketa egin zuten arte. Euskaraz-
ko pop-a ezagutzera emateko irrati baten
beharra dago, eta sasoi batean Euskadi Gaz-
teak funtzio hori bete zuen. Badira hori gabe
ezagutuko ez genituzkeenak: EH Sukarra,
Pog Mo Thon, triki-pop taldeak… Baina,
gerora, baldintzak asko mugatu dituzte. Gaur
egun euskarazko irrati-formula batean ezin-
bestez Izate entzun beharko litzateke, eta ez
da horrela.

Zer behar dute Euskal Herriko taldeek esporta-
garriak izateko?
Badira dagoeneko. Ber ri  Txar rak, El
Columpio Asesino, THC, Lendakaris,
Marea, Barricada, Mermaid, Lisabö, Anari,
NCC, Betagarri... Garrantzitsuena da norta-
sunari eustea. Eta euskara plusa da. Ez saia-
tu beste batek egiten duena bere hizkuntzan
kopiatzen.

Askok diote musika librea dela.
Norbaitek kanta bat idatzi eta
berea dela egiaztatu nahi badu,
eskubide osoa du. Gainera,
musikaren komertzioak musi-
karenganako interesa gehitzen
du. Baina ez ditut SGAEren
metodoak onartzen.

Zein da gaur egun diskoetxe
baten eginkizuna?

Betikoa, teknologiak ekarri dituen aldakete-
kin: talde berrien masterrak merkaturatzen
laguntzea. Baina gero eta zailagoa da egiturari
eusteko irabaziak ateratzea. Autoekoizpenak
gorantz doaz, baina autoekoiztea gogorra da,
lan handia eskatzen du. Diskoetxeek taldeari
lana arintzen diote. n

Hiru hamarkada baino gehiago pasa ditu Marino Goñik diskogintzan
eta hala ere argi du: egun diskoetxeen eginkizuna betiko bera da, nahiz
eta egiturari eusteko irabaziak ateratzea geroz eta zailagoa izan.

“Karisma eta maila handiko taldeak
sortzen dira, baina jendea ez da

ikustera joaten. Hirugarren diskoa
atera arte ez dute arreta jartzen

eta gero harritzen dira”


